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Ik heb er kennis van genomen, dat de vaste commissie, welke met het 
voorbereidend onderzoek van dit wetsontwerp werd belast zich in het voor-
lopig verslag heeft beperkt tot de voorgestelde wijzigingen van de verschil-
lende wetten. Het verheugt mij, dat de commissie zich blijkens het verslag in 
het algemeen met de voorstellen kan verenigen. De door de commissie be-
doelde gedachtenwisseling met de Regering over een aantal problemen, 
welke verband houden met de invoering van de Algemene Arbeidsonge-
schiktheidswet (AAW) heeft inmiddels plaatsgehad op 2 juni 1976. Op 16ju-
ni a.s zal deze gedachtenwisseling worden voortgezet. 

Recht op kinderbijslag, kinderaftrek, wezenpensioen en ziekenfondsverze-
kering 

In het verslag wordt de aandacht gevestigd op het voorstel om bij invoe-
ring van de AAW het recht op kinderbijslag te doen vervallen voor invalide 
kinderen van 18-27 jaar. Vervolgens wordt het verschil aangegeven tussen 
de kinderbijslagwetten en de AAW op het punt van de wachttijd. 

Het recht op kinderbijslag voor invalide kinderen tussen 18 en 27 jaar gaat 
in zodra aannemelijk is, dat de invaliditeit ten minste een jaar zal voortduren. 
Voor het recht op AAW-uitkering geldt een wachttijd van 52 weken arbeids-
ongeschiktheid. 

De leden van de fracties van K.V.P., A.R.P., C.H.U. en V.V.D. stellen in dit 
verband enkele vragen met betrekking tot een passage in de memorie van 
toelichting, waarin gesteld is, dat het aantal kinderen dat na het 18e doch 
vóór het 27ste jaar invalide wordt, relatief gering is. Voor deze zienswijze 
hebben de jaarverslagen van de Gemeenschappelijke Medische Dienst 
(GMD) mij aanleiding gegeven. Uit het jaarverslag over 1974 moge het vol-
gende worden overgenomen. Van het aantal verzekerden ingevolge de 
WAO is 45% jonger dan 30 jaar. Van het totale bestand WAO-uitkeringsge-
nietenden is echter slechts 6,1% jonger dan 30 jaar. 

Per 100 WAO-verzekerden beneden de leeftijd van 30 jaar bedraagt het 
aantal WAO-gerechtigden 1,3, terwijl vooralle leeftijdsgroepen samen dat 
aantal ligt op 9,35. Vanzelfsprekend is dan ook de toekenningsfrequentie 
voor werknemers beneden de leeftijd van 30 jaar veel geringer dan voor de 
gehele groep WAO-verzekerden, nl. 0,5% tegenover 1,8%. 
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Aangenomen mag worden dat het vorenaangeduide beeld inzake de kans 
op het intreden van langdurige arbeidsongeschiktheid voor jeugdige werk-
nemers beneden 30 jaar niet veel zal afwijken als het gaat over de categorie 
van niet-werknemers in ongeveer dezelfde leeftijdscategorie. Bij de lastenra-
ming van de AAW is voor studerenden daarom dezelfde invalideringsfre-
quentie aangehouden als voor de werknemers in dezelfde leeftijdscategorie. In 
de lastenraming van de AAW is het aantal gehandicapte studenten in het 
stuwmeer (invalidenbestand per 1 oktober 1976) geraamd op 3000. Daar-
naast is het aantal jaarlijkse toekenningen uit de categorie studerenden (aan-
tal geraamd op 248.000) geschat op 1600. 

Voor wat betreft de vraag naar het aantal invaliden waar het hier om gaat 
zij opgemerkt, dat er helaas geen statistische gegevens voorhanden zijn van 
het aantal invalide kinderen in de leeftijdscategorie van 18 tot 27 jaar waar-
voor recht bestaat op kinderbijslag. Dat aantal is de afgelopen jaren aanmer 
kelijk terugelopen. Dit vanwege de verbetering in de inkomenspositie van 
deze kinderen (b.v. de invoering van de WAO) en ook vanwege de invoering 
van de Algemene Wet Bijzondere Ziektekosten (AWBZ). Met name als ge-
volg van de invoering van laatstgenoemde wet zagen vele ouders met ge-
handicapte kinderen in inrichtingen een financiële last wegvallen. Door het 
wegvallen daarvan werd echter in tal van gevallen ook niet meer aan de on-
derhoudseis voldaan, welke geldt voor het recht op kinderbijslag. 

Het is deze leden duidelijk - aldus het verslag - dat de in loondienst wer-
kende kinderen bij het ingaan van de arbeidsongeschiktheid de wachttijd 
overbruggen middels ziekengeld, maar voor studerende kinderen zien zij 
toch wel problemen opdoemen. Zij wijzen erop, dat de situatie niet zo zal 
zijn, dat de studiebeurs terstond vanaf de 1ste ziektedag wordt ingetrokken. 
Evenmin is echter volgens deze leden te verwachten, dat die beurs altijd kan 
worden gehandhaafd over een belangrijk deel van de wachttijd of over de 
gehele wachttijd. Dit hangt volgens deze leden van het tijdstip van het ziek of 
invalide worden af. Deze zienswijze kan ik onderschrijven. Voor het recht op 
kinderbijslag voor studerende kinderen is de situatie op de 1 ste dag van een 
kwartaal beslissend voor het recht op kinderbijslag over dat kwartaal. Uit-
gaand van het wetsvoorstel om het recht op kinderbijslag voor invalide kinde-
ren te doen vervallen voor kinderen van 18-27 jaar, wordt de situatie aldus. 

Wordt voor een student kinderbijslag genoten en treedt er invaliditeit in 
op b.v. 2 april 1977 dan bestaat over het gehele 2de kwartaal 1977 nog recht 
op kinderbijslag als studerend kind. 

Gedurende de wachttijd AAW van 52 weken wordt alsdan dus nog 3 
maanden kinderbijslag genoten. Duidelijk is dus wel, dat als gevolg van de 
systematiek van de peildata in een aantal gevallen ook gedurende een deel 
van de AAW-wachttijd nog recht zal bestaan op kinderbijslag. 

De vraag van deze leden of niet in het kader van de verlening van de stu-
diebeursiste regelen dat aansluiting kan worden verkregen op het tijdstip 
van ingaan van van de AAW-uikering meen ik ontkennend te moeten beant-
woorden. Dat zou immers in feite betekenen een introduceren van een stukje 
invaliditeitsdekking via de studiebeurzen. Dat strookt niet met de opzet van 
ons stelsel van studiebeurzen. De beurs is gekoppeld aan de studie. Naar 
aanleiding van de desbetreffende opmerking moet ik deze leden toegeven 
dat inderdaad vele studerenden geen studiebeurs bezitten. Volgens de van 
het Departement van Onderwijs en Wetenschappen ontvangen informaties 
heeft namelijk ca. 60% van de studerenden w.o. en h.b.o. geen studietoelage. 

Vervolgens voeren deze leden terecht aan, dat bij die studerenden aan 
wier ouders kinderbijslag wordt toegekend het recht hierop vervalt, welis-
waar niet vanaf de 1ste ziektedag maar wel, afhankelijk van de situatie op de 
peildata, binnen enkele maanden daarna. Voor deze groepen is volgens deze 
leden het vervallen van het recht op kinderbijslag voor invalide kinderen van 
18-27 jaar zonder directe aansluiting op de AAW geen winstpunt. 

In de memorie van toelichting is dat ook niet gesteld. Daarin is immers 
toegegeven, dat er voor een aantal gevallen gedurende een korte periode 
van een zekere achteruitgang kan worden gesproken in de sociale verzeke-
ringswetten. 
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Naar aanleiding van de vraag van deze leden naar de omvang en opvang 
voor deze problematiek moge naast hetgeen daaromtrent hiervoor reeds is 
gezegd nog het volgende worden opgemerkt. 

Blijkens het voorgaande is het aantal AAW-toekenningen per jaar uit de 
categorie studerenden geraamd op 1600. 

Nu op dit punt geen cijfers voorhanden zijn welke gebaseerd zijn op de uit-
voering van de kinderbijslagwetten, zou dit aantal in beginsel mogelijk als 
een globale aanduiding kunnen gelden van het aantal invalide kinderen, 
waarvoor gedurende een groot deel van AAW-wachttijd geen recht zal be-
staan op kinderbijslag. Er zou dan echter nog rekening moeten worden ge-
houden met meerdere aspecten, zoals: niet voor alle ouders bestaat recht op 
kinderbijslag voor hun invalide kinderen (met name zelfstandigen met een 
inkomen boven de grens van de Kinderbijslag voor Kleine Zelfstandigen ont-
breekt een recht op kinderbijslag voor het eerste en tweede kind); anderzijds 
is er de mogelijkheid van een recht op kinderbijslag voor ouders van invalide 
kinderen die niet studeerden (maar b.v. het huishouden verzorgden). Een en 
ander betekent dus wel dat het genoemde cijfer van 1600 wel als een zeer 
globaal cijfer ware te hanteren. 

Ik heb er kennis van genomen, dat de leden van de P.v.d.A.-fractie het ar-
gument dat het hier een relatief kleine groep betreft, in het geheel niet als 
een valabel argument beschouwden. Hieromtrent moge het volgende wor-
den opgemerkt. 

Onze sociale verzekeringswetgeving wordt vaak vergeleken met een lap-
pendeken. En dat is terecht. Er zijn tal van rechten in wetten neergelegd wel-
ke eigenlijk behoren tot de werkingssfeer van andere wetten. Het is voor de 
eenvoud en doorzichtigheid van onze sociale wetgeving dan ook bepaald 
een groot winstpunt als gekomen zou kunnen worden tot het vervallen van 
het recht op kinderbijslag voor invalide kinderen van 18-27 jaar. Het gaat in 
feite om een stukje invaliditeitsverzekering in het kader van de kinderbijslag-
wetgeving. Nu er een AAW is, is er naarde mening van de Regering geen 
plaats meer voor een afzonderlijke invaliditeitsdekking in het kader van de 
kinderbijslag, althans voor personen die gezien hun leeftijd, in het recht op 
uitkering van de AAW zijn betrokken. Met name dient hierbij ook te worden 
bedacht, dat het totale pakket aan aanspraken ingevolge de AAW aanmerke-
lijk hoger is dan de aanspraken op kinderbijslag (en kinderaftrek) voor invali-
de kinderen. 

Voorbeelden: 
De hogere uitkering dan de kinderbijslag; doorlopen uitkering na het 27ste 

jaar tot het 65ste jaar; verstrekking van revalidatievoorzieningen en voor-
zieningen, welke strekken tot verbetering van levensomstandigheden - ook 
tijdens de AAW-wachttijd - ; uitkering ook als de arbeidsongeschiktheid 
25%-45% bedraagt, bij welke invaliditeit thans geen recht bestaat op kinder-
bijslag. 

Een en ander in aanmerking nemende is het naar mijn mening toch niet zo 
vreemd dat in de memorie van toelichting bij het aspect van de kinderbijslag 
tijdens de AAW-wachttijd ook in rekening is gebracht dat het daarbij gaat om 
een relatief kleine groep. 

De leden van de P.v.d.A.-fractie stellen voorts enkele vragen naar aanlei-
ding van de regeling welke voorgesteld is voor de medeverzekering van in-
valide kinderen in het kader van de ziekenfondsverzekering. 

Dienaangaande zij erop gewezen, dat het naar de mening van de Regering 
noodzakelijk is bij invoering van de AAW een definitieve regeling te treffen 
op het punt van de kinderbijslag, kinderaftrek en wezenpensioen voor invali-
de kinderen van 18-27 jaar. Het ligt immers niet in het voornemen in de toe-
komst ook nog een regeling te treffen in het kader van de volksverzekeringen 
waarbij voor alle ingezetenen tussen 18 en 65 jaar het risico van de arbeids-
ongeschiktheid gedurende de wachttijd-AAWzal worden gedekt. Bij dezie-
kenfondsverzekering ligt het echter anders. Er is in voorbereiding een volks-
verzekering tegen ziektekosten. De voorgestelde regeling voor de medeverze-
kering ingevolge de ziekenfondswet is dus veeleer aan te merken als een 
voorlopige regeling in afwachting van de nieuwe volksverzekering. 
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Heffing van premie ingevolge de Wet op de arbeidsongeschiktheidsverze-
kering met inachtneming van een franchise 

Het verheugt mij, dat de leden van de vaste commissie ermede kunnen in-
stemmen, dat ik in het kader van dit wetsontwerp een premieheffing met in-
achtneming van een franchise voorstel, om te ontkomen aan het effect van 
inkomensoverdracht van lagere naar hogere inkomens. 

De leden van de fracties van K.V.P., A.R.P. en C.H.U. wijzen er daarbij ech-
ter op, dat uit de in de memorie van toelichting opgenomen tabel duidelijk 
blijkt, dat de middengroepen hierdoor opnieuwzwaarder zullen worden be-
last, dit terwijl nog steeds het wachten is op een SER-advies over de premie-
drukverdeling, waarin juist de positie van de middengroepen en ongehuw-
den binnen de sociale verzekering nader zou worden bekeken. 

Gevolg gevende aan het verzoek van die leden alsmede van de leden van 
de fractie van de P.v.d.A. om meer recente cijfers dan die, vermeld op blz. 23 
van de memorie van toelichting laat ik hieronder een tabel volgen gebaseerd 
op gegevens van 1976. 

Daarbij is van de volgende veronderstellingen uitgegaan: 
a. De franchise, die bij de premieheffing ingevolge de WAO in acht wordt 

genomen, bedraagt 10/8 maal de gehuwdenuitkering AAW, op jaarbasis 
f20 750. 

b. Ten gevolge van het in acht nemen van deze franchise zou de premie-
plichtige loonsom van de WAO, die voor 1976 geschat wordt op ± f 75 mld. 
tot ongeveer een vijfde van het huidige niveau dalen, derhalve tot ± f 15 
mld. 

c. De premie WAO bedraagt bij inachtneming van een franchise 10,2% en 
zonder franchise 2 %. 

d. DeAAW-premieis5,6%. 

Looninkomen zonder franchise met franch ise 

A.A.W. W.A.O. Totaal In % A.A.W. W.A.O. Totaal In % 

; 22 ooo 
f 35 6 0 0 ' 
f 48 470 2 

1 232 
1 994 
1 994 

440 
712 
970 

1 672 
2 706 
2 964 

7,6 
7,6 
6,1 

1 232 
1 994 
1 994 

128 
1 515 
2 827 

1 360 
3 509 
4 821 

6,2 
9,8 
9,9 

' Premiegrens volksverzekering 1976. 
2 Premiegrens WAO 1976. 

De sedert 1970 plaatsgevonden hebbende wijzigingen, zoals de toegeno-
men lasten van de WAO, een zekere inkomensnivellering en de structurele 
verhoging van de sociale minima, maken, dat de voorde oorspronkelijke ta-
bel gebruikte veronderstellingen dienden te worden aangepast. Niettemin 
geeft de nieuwe tabel ongeveer dezelfde tendens te zien als die in de memo-
rie van toelichting. Hierbij zij volledigheidshalve nog eens opgemerkt, dat bei-
de tabellen zijn gebaseerd op de situatie dat zowel in 1970 als in 1976 de 
AAW reeds was ingevoerd. Als verschil met de tabel van 1970 istesignale-
ren, dat personen met een inkomen rond de premiegrens voor de volksver-
zekering relatief even zwaar worden belast als personen met een inkomen 
rond de premiegrens WAO. 

Ik geef de leden van de fracties van K.V.P., A.R.P. en C.H.U. toe, dat inder-
daad bij inachtneming van de volledige franchise de groep personen met 
een looninkomen rond de premiegrens voor volksverzekeringen relatief 
zwaarder belast wordt dan personen met lagere inkomens. Dit is evenwel 
het gevolg van de keuze voor een volksverzekering met een premieheffing, 
gebaseerd op de solidariteitsgedachte. 

De aan het woord zijnde leden merken dan vervolgens op, dat ik bij de ge-
huwde vrouwen en alle ongehuwde werknemers het aspect van de lasten-
verdeling minder zwaar laat wegen dan de administratief-technische com-
plicaties bij een systeem van meer dan één franchise, dit terwijl ik elders, nl. 
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ter voorkoming van het effect van de inkomensoverdracht van lagere naar 
hogere inkomens, het aspect van de lastenverdeling wel zwaarder laat we-
gen dan de administratief-technische complicaties van een systeem met 
franchise. Zij stellen hieromtrent een nadere uiteenzetting op prijs. 

Zoals ik reeds in de memorie van toelichting heb gesteld, zou, indien vol-
strekt consequent werd gehandeld, ten aanzien van gehuwde vrouwen en 
werknemers beneden 18 jaar in het geheel geen franchise in acht moeten 
worden genomen en ten aanzien van ongehuwde werknemers van 18 jaar 
en ouder rekening gehouden moeten worden met vier verschillende franchi-
ses, respectievelijk ter grootte van 10/8 maal de ongehuwdenuitkering AAW 
voor 18-jarigen, voor 19-jarigen, voor 20-jarigen en voor 21-jarigen en ou-
der. Het zal duidelijk zijn, dat een op zich zelf reeds ingewikkelde premiehef-
fingsregeling met franchise door een dergelijk systeem zo gecompliceerd 
zou worden, dat daartoe bezwaarlijk kan worden overgegaan. Ik heb daarom 
met de SER gekozen voor een voor alle werknemers gelijk bedrag ter hoogte 
van 10/8 maal de gehuwdenuitkering-AAW. Opgemerkt wordt, dat een 
systeem met meer dan één franchise met name voor de ongehuwden tot 
een hogere premie WAO zou hebben geleid, omdat in dat geval voor hen 
een lagere franchise zou gelden. 

De leden van de fractie van de V.V.D. vroegen zich af, of de grondslag voor 
een dergelijke franchise niet nader in de wet zelf diende te worden vastge-
legd. Het kwam deze leden voor, dat de huidige wetsbepaling zo algemeen 
is, dat formeel-juridisch elk bedrag hiervoor gekozen zou kunnen worden, 
hetgeen gelet op de toelichting bezwaarlijk de bedoeling zal kunnen zijn. Zij 
vroegen zich af, of nadere concretisering in de wetstekst niet noodzakelijk is, 
nu in de praktijk van de sociale verzekeringswetgeving aan de in de toelich-
ting op de wetsartikelen aangegeven bedoeling of begrenzing van wettelijke 
bevoegdheden niet altijd de hand wordt gehouden. 

Naar aanleiding hiervan merk ik op dat de formulering van de betreffende 
wetsbepaling zo algemeen gehouden is, omdat, zolang het bestand van uit-
keringen ingevolge de WAO, aangevangen vóór 1 oktober 1976, van beteke-
nende omvang blijft - en dit zal zeker nog een belangrijk aantal jaren duren -
de franchise niet in het concrete gegeven van 10/8 maal de hoogte van de 
gehuwdenuitkering van de AAW kan worden uitgedrukt, maar afhankelijk is 
van de onzekere verhouding tussen vorengenoemd bestand en het totale 
bestand aan WAO-uitkeringen. Weliswaar zou voor deze overgangsperiode 
de aangeduide verhouding in de wetsbepaling kunnen worden opgenomen 
als grondslag voor de vast te stellen jaarlijks te wijzigen franchise, doch dit 
zou tot een toch wel erg ingewikkelde wetstekst hebben geleid. Na afloop 
van de overgangsperiode zou de wet moeten worden gewijzigd. 

Ik geef de aan het woord zijnde leden toe, dat gezien de voorgestelde tekst 
formeel-juridisch elk bedrag zou kunnen worden gekozen doch gelet enerzijds 
op de bij de vaststelling van de franchise betrokken instanties (het bestuur 
van het Algemeen Arbeidsongeschiktheidsfonds, de Sociale Verzekerings-
raad en de Minister) en anderzijds op de uitdrukkelijk in de memorie van toe-
lichting neergelegde berekeningsmethode, deel ik niet de vrees van deze le-
den, dat tot een willekeurige vaststelling van de franchise zal worden overge-
gaan. 

In aansluiting op het bovenstaande merk ik nog op, dat de Sociale Verze-
keringsraad met zijn brief van 6 mei jl. heeft gereageerd op mijn voorstel om 
met betrekking tot de premieheffing ingevolge de WAO een franchise in acht 
te nemen. Deze brief gaat als bijlage bij deze memorie. 

Blijkens dit schrijven kan de raad zich in algemene zin wel met dit voorstel 
verenigen, doch bestaan er met betrekking tot de in het wetsontwerp opge-
nomen regeling ten aanzien van personen, die slechts gedurende een ge-
deelte van de dag bij een werkgever werkzaam zijn, zeer grote administra-
tief-technische bezwaren. 

Deze regeling, die inhoudt, dat de franchise tot de helft wordt verminderd, 
ingeval de werknemer doorgaans minder dan 4 uur per dag bij dezelfde 
werkgever arbeid verricht, noopt, aldus de brief, tot een vrijwel niet te contro-
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leren verantwoording van gewerkte uren op de verzamelloonstaten. De vrees 
wordt voorts geuit, dat de regeling op den duur tot te veel frauduleuze opga-
ven aanleiding kan zijn. 

Om de genoemde redenen zou de raad er de voorkeur aan geven, de in-
voering van deze bepaling enige tijd op te schorten, ten einde daardoor de 
gelegenheid te verkrijgen voor een nadere bestudering van de administra-
tief-technische mogelijkheden. Hierdoor zou wellicht de invoering van een 
ingewikkelde en oncontroleerbare regeling kunnen worden voorkomen. 

Gelet vooral op, wat de raad noemt, de zeer grote administratief-techni-
sche bezwaren ben ik van oordeel, dat gelegenheid dient te worden gebo-
den tot de noodzakelijk geachte studie over dit onderwerp en stel ik daarom 
bij nota van wijzigingen voor, de laatste volzin van het door artikel XIII inge-
voegde nieuwe derde lid van artikel 9 van de Coördinatiewet Sociale Verze-
kering in werking te doen treden met ingang van een nader te bepalen tijd-
stip. 

Vertegenwoordiging van verzekerden in uitvoeringsorganen sociale verze-
kering van de Algemene Arbeidsongeschiktheidswet 

De leden van de fracties van de K.V.P., A.R.P. en C.H.U., zouden gaarne 
nog een nadere toelichting ontvangen op de laatste alinea van § 5 van de 
memorie van toelichting betreffende de vertegenwoordiging in het bestuur 
van de GMD van degenen, voor wie momenteel geen wettelijke verzekering 
inzake arbeidsongeschiktheid bestaat. Het was deze leden nl. bekend, dat de 
voorgestelde oplossing op grond van een aantal formele aspecten niet aan-
trekkelijk zou zijn voor de besturen van de Federatie van Bedrijfsverenigin-
gen en de GMD. De bezwaren zouden voornamelijk betrekking hebben op 
het afwijken van het pariteitsbeginsel. Met betrekking tot het afwijken van 
het pariteitsbeginsel sloten de leden van de fracties van de V.V.D. zich aan 
bij de vragen van eerdergenoemde fracties. 

Ik heb over deze aangelegenheid op 31 mei j l . een gesprek gehad met een 
delegatie van vorengenoemde besturen alsook met een vertegenwoordi-
ging van het bestuur van de Nieuwe Algemene Bedrijfsvereniging. 

Bij dit overleg heeft als uitgangspunt gegolden, dat, anders dan door de 
leden van de fractie van de P.v.d.A. werd gesteld, bewust de keuze is ge-
maakt op grond van de in de memorie van toelichting gegeven overwegin-
gen voor uitvoering van de AAW door de bedrijfsverenigingen. De Sociaal 
Economische Raad had daartoe geadviseerd en de Staten-Generaal heeft 
blijkens de aanvaarding van het wetsontwerp de door de Regering gedane 
keuze onderschreven. 

De uitvoering van de andere volksverzekeringen is opgedragen aan de So-
ciale Verzekeringsbank, welk orgaan een tri-partite bestuurssamenstelling 
heeft. Om die reden is destijds dan ook aan de SER de vraag voorgelegd of 
uitvoering van de nieuwe volksverzekering - de AAW - door de bedrijfsver-
enigingen met een bi-partite bestuurssamenstelling gepaard diende te gaan 
met een wijziging van de bestuurssamenstelling van de bedrijfsverenigin-
gen. Een en ander is uiteengezet in de memorie van toelichting op het wets-
ontwerp. Aangezien in ons land een discussie gaande is over de meest ge-
wenste reorganisatie van de uitvoering van de sociale verzekeringswetten, 
is besloten slechts in beperkte mate inbreuk te maken op de bestaande uit-
voeringsorganisatie. Opzet is om bij de uitvoering van de AAW ook andere 
dan vertegenwoordigers van werkgevers- en werknemersorganisaties te be-
trekken. 

Het door mij op 31 mei j l . gevoerde gesprek heeft het volgende resultaat 
gehad. 

Het bestuur van de GMD zal worden uitgebreid met twee door de Minister 
van Sociale Zaken aan te wijzen leden, die geacht kunnen worden anderen 
dan werkgevers- en werknemersorganisaties te vertegenwoordigen. Dit is 
wat de wijze van aanwijzing betreft dezelfde constructie als bij het bestuur 
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van de Sociale Verzekeringsbank, waarbij ook genoemde Minister de leden 
van het bestuur aanwijst, die andere groepen dan de werkgevers- en werk-
nemersorganisaties vertegenwoordigen. Op gelijke wijze wordt ook een 
deel van het bestuur van het Algemeen Arbeidsongeschiktheidsfonds be-
noemd. Bij de aanwijzing van de twee nieuwe leden van het bestuur van de 
GMD zal getracht worden het pariteitsbeginsel zoveel mogelijk in stand te 
houden. 

Ik meen dat op deze wijze voor zover er al sprake is van een inbreuk op het 
pariteitsbeginsel deze inbreuk als «tijdelijke» maatregel van zeer minimale 
omvang is. Over deze aangelegenheid is geen advies gevraagd aan de Soci-
ale Verzekeringsraad. 

Ik heb voorts kennis genomen van de uitspraak van de leden van de fractie 
van de P.v.d.A. dat zij groot belang hechten aan de vertegenwoordiging van 
de nieuwe groepen verzekerden in de uitvoeringsorganen van de sociale 
verzekering. 

De stelling van deze leden, dat de wezenlijke vraag daarbij of een volksver-
zekering door de bestaande bedrijfsverenigingen moet worden uitgevoerd 
tot nu toe door de bewindslieden is ontgaan is zoals hiervoor reeds isaange-
geven naar mijn mening niet juist. 

Het betrekken van organisaties in de arbeid van de uitvoeringsorganen die 
tot dusverre daaraan niet meededen, leidt ertoe, zoals deze leden terecht stel 
den, dat zolang voor de uitvoeringsorganisatie de definitieve vorm nog niet 
is gevonden, met tussenoplossingen moet worden gewerkt. 

Naar aanleiding van de vraag van de leden van de fractie van de P.v.d.A. in 
welke vorm de aangewezen organisaties worden aangewezen bij de arbeid 
van bedrijfsverenigingen wordt opgemerkt, dat ook de hierbedoelde verte-
genwoordiging besproken is tijdens vorenbedoeld overleg op 31 mei j l . Het 
betreft hier voorshands een vertegenwoordiging bij één bedrijfsvereniging, 
te weten de Nieuwe Algemene Bedrijfsvereniging. 

De voorgestelde wijziging van artikel 6a van de Organisatiewet Sociale 
Verzekering opent de mogelijkheid, wanneer dit ontwerp tot wet is verheven, 
om in de arbeid van de bedrijfsvereniging te doen betrekken anderen dan 
vertegenwoordigers van werkgevers en werknemers. Deze nieuwe verte-
genwoordiging, één lid en een plaatsvervangend lid, zal een plaats krijgen in 
de bij de Nieuwe Algemene Bedrijfsvereniging bestaande z.g. kleine com-
missie en wel met betrekking tot aangelegenheden de AAW betreffende. 

Het ligt voor de hand dat deze vertegenwoordiger, evenals de aan te wij-
zen vertegenwoordigers in het bestuur van de GMD, een algemene deskun-
digheid zal dienen te hebben. 

Bij nader inzien lijkt het dan ook beter om evenals bij de andere genoemde 
organen geschiedt op grond van artikel 6a van de Organisatiewet Sociale 
Verzekering door de Minister van Sociale Zaken een persoon te doen aanwij-
zen in plaats van een organisatie. In de bij deze memorie gevoegde nota van 
wijziging wordt hierin voorzien. 

Waar op deze wijze geen wijziging wordt gebracht in het bestuur wordt de 
bi-partite samenstelling van het bestuur van de Nieuwe Algemene Bedrijfs-
vereniging gehandhaafd en zullen slechts de statuten op het punt van de sa-
menstelling van commissies dienen te worden aangepast. 

De vraag van de leden van de fractie van de V.V.D. of naast de van jongsaf 
aan gehandicapten ook zelfstandige beroepsbeoefenaars niet behoren tot 
diegenen, voor wie thans geen wettelijke verzekering inzake arbeids-
ongeschiktheid bestaat wordt bevestigend beantwoord. Opgemerkt wordt 
evenwel - ook de SER gaat daarvan uit - dat de werkgeversgroeperingen in 
de besturen van de bedrijfsverenigingen de belangen van zelfstandigen met 
of zonder personeel, waarmede in dit verband op een lijn kunnen worden 
gesteld vrije beroepsbeoefenaars met of zonder personeel, op voldoende 
wijze zullen behartigen. 

Zoals hiervoor reeds is opgemerkt wordt bij nota van wijziging voorge-
steld om in het bij artikel XIX, onder C, voorgestelde nieuwe lid van artikel 6a 
van de Organisatiewet Sociale Verzekering in plaats van een organisatie 
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rechtstreeks een deskundige op het terrein van de gehandicaptenzorg aan te 
wijzen. De vraag van deze leden betreffende de aard van de aan te wijzen or-
ganisaties meen ik hiermede te hebben beantwoord. Het is geenszins de be-
doeling om uitkeringsontvangenden als zodanig te doen vertegenwoordi-
gen. Wel is het praktisch zo, dat de vroeg-gehandicapte verzekerden veelal 
ook recht op uitkering zullen hebben. 

De leden van de fractie van D'66 spraken hun waardering uit voor de wijze 
waarop de vertegenwoordiging van verzekerden in de uitvoeringsorganen 
van de AAW gestalte is gegeven met name met betrekking tot de vertegen-
woordiging in het Algemeen Arbeidsongeschiktheidsfonds. Voor wat betreft 
de vertegenwoordiging van gehandicapten in de GMD en de Nieuwe Alge-
mene Bedrijfsvereniging moge worden verwezen naar hetgeen hiervoor ter-
zake is opgemerkt. Ik vertrouw erop, dat deze leden kunnen instemmen met 
de voorgestelde wijziging van artikel 6a van de Organisatiewet Sociale Verze-
kering om in plaats van een organisatie van gehandicapten een deskundige 
op het terrein van de gehandicaptenzorg aan te wijzen. 

Artikel VII, Onderdeel H 

De leden, behorend tot de fractie van de V.V.D., vroegen zich af, of met de 
in dit onderdeel voorgestelde wijziging geen ongewenste verruiming wordt 
gecreëerd van de mogelijkheid om naast de uitkering inkomsten uit arbeid te 
genieten. Het leek deze leden noodzakelijk het uitzonderingskarakter van cu-
mulatie van inkomsten uit uitkering en arbeid in de wet te handhaven. De ge-
dachtengang, die deze leden tot het maken van deze opmerking heeft geleid 
is mij niet duidelijk. Het systeem van de WAO is immers, dat de mate van 
arbeidsongeschiktheid de hoogte van het uitkeringspercentage bepaalt. De-
genen, die gedeeltelijk arbeidsongeschikt zijnde, een WAO-uitkering ontvan-
gen gebaseerd op een arbeidsongeschiktheid van minder dan 80%, zullen 
met hun resterende arbeidsongeschiktheid een evenredig inkomen dienen 
te verwerven. In al deze gevallen doet zich samenloop (cumulatie) van inko-
men uit WAO-uitkering en uit arbeid voor. Derhalve kan mijns inziens niet 
worden gesteld, dat cumulatie van inkomsten uit arbeid en uitkering voor 
wat betreft de WAO tot de uitzonderingen behoort. 

Mochten de betreffende leden van mening zijn, dat door de toepassing 
van artikel 44 een ongewenste cumulatie zou plaatsvinden, doordat de be-
trokkene aan uitkering en inkomsten uit arbeid te zamen een hoger bedrag 
ontvangt, dan hij zou hebben genoten, wanneer hij niet arbeidsongeschikt 
zou zijn geworden, dan moge hiertegen het volgende worden aangevoerd. 

Zolang de betrokkene werkzaamheden verricht worden de inkomsten daar-
uit op de WAO-uitkering in mindering gebracht op een overeenkomstige wijze 
als zou zijn gebeurd, wanneer de betrokkene in verband met het weer ver-
richten van werkzaamheden, zoals het in de praktijk van de WAO wordt ge-
noemd, wordt afgeschat, dat wil zeggen zijn arbeidsongeschiktheid tot een 
lager percentage wordt herzien. 

Materieel maakt het dus voor de uitkeringsgerechtigde geen verschil of hij 
wordt afgeschat, dan wel of artikel 44 ten aanzien van hem toepassing vindt. 
Het voordeel is voor hem echter hierin gelegen, dat wanneer mocht blijken, 
dat het hem niet mogelijk is de werkzaamheden voort te zetten, hij minder ri-
sico loopt dan wanneer hij was afgeschat. Hij kan nu immers weer direct in 
het genot van zijn volle uitkering worden gesteld. Toepassing van artikel 44 
biedt ook het voordeel, dat daardoor bij een werkgever de schroom kan wor-
den weggenomen om een minder-valide arbeidskracht in dienst te nemen. 

Artikel VII, onderdeel Y 

De bij dit onderdeel voorgestelde wijziging van de WAO in die zin, dat een 
beslissing van een bedrijfsvereniging, die uitsluitend de uitbetaling van de 
WAO-uitkering betreft, om administratieve redenen slechts in voor beroep 
vatbare vorm behoeft te geschieden, wanneer de betrokkene daarom ver-
zoekt, heeft de verontrusting van leden, behorend tot de fractie van de 
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P.v.d.A. gewekt. Ik wijs er met nadruk op, dat ten aanzien van beslissingen 
het rechtop uitkering betreffende geen wijziging wordt voorgesteld. 

Het belang van cliënten bij een goede dienstverlening diende naar de me-
ning van deze leden meer gewicht in de schaal te leggen dan het belang van 
het uitvoeringsorgaan bij een eenvoudige administratie. Deze leden vrees-
den , dat uitkeringsgerechtigden zich al te vaak niet bewust zijn van de bete-
kenis van de mogelijkheid om een voor beroep vatbare beslissing aan te vra-
gen en wilden daarom pleiten voor een over de gehele linie van de sociale 
verzekering invoeren van het direct afgeven van een voor beroep vatbare 
beslissing. Zij waren voorts van mening, dat wanneer het uitvoeringsorgaan 
verplicht was een beslissing in voor beroep vatbare vorm af te geven, de 
kans groter zou zijn, dat de beslissing beter wordt overwogen, waarbij zij de 
vraag stelden of het afgeven van een voor beroep vatbare beslissing op ver-
zoek niet leidt tot een andere procedure dan de wet beoogt, namelijk een 
voorzieningsprocedure bij een uitvoerende instantie in plaats van een be-
roepsprocedure bij de beroepsrechter. Overigens stelden deze leden de 
vraag hoe vaak een verzoek om toezending van een voor beroep vatbare be-
slissing voor de uitvoeringsorganen aanleiding is om hun standpunt te her-
zien. 

Ten slotte vroegen deze leden of dezerzijds inzicht bestaat omtrent de tijds-
periode tussen de aanvraag en de afgifte van een voor beroep vatbare be-
slissing. 

Naar aanleiding van het betoog van de hier aan het woord zijnde leden over 
het direct afgeven van voor beroep vatbare beslissingen, moge dezerzijds 
worden opgemerkt, dat aan invoering daarvan over de gehele linie een veel-
heid van bezwaren kleven. Bedacht moet immers worden, dat hier een aan-
tal wetten in het geding is, die voorzien in kortlopende uitkeringen. De mees-
te ziektegevallen leiden tot uitkeringen van hooguit twee weken, WW-uitke-
ring beloopt maximaal 26 weken, terwijl recht op kinderbijslag per kwartaal 
wordt vastgesteld. 

De uitvoeringsorganen van de ZW, WW en de kinderbijslagwetten moeten 
dagelijks in duizenden gevallen beslissen of uitkering kan worden ver-
leend en op welk bedrag deze uitkering dient te worden vastgesteld. (Alleen 
het aantal WW-aanvragen bedroeg in 1975 al meer dan 500 000.) Wanneer al 
deze beslissingen direct in voor beroep vatbare vorm zouden moeten wor-
den gegeven, zou dit inderdaad een onoverkomelijke toevloed van werk-
zaamheden betekenen. Terzake van iedere toekenning, herziening, weige-
ring of intrekking zou dan een beslissing moeten worden gezonden, waarin in 
ieder geval zouden moeten worden vermeld, alle wetsartikelen, waarop de 
beslissing is gegrond, alsmede het college waarbij en de termijn waarbinnen 
beroep moet worden ingesteld. Voorts zou het direct afgeven van een defini-
tieve beslissing tot vaak onnodig instellen van beroep bij voorbeeld in die ge-
vallen waarin thans de betrokkene door het uitvoeringsorgaan alsnog kan 
worden overtuigd, dat de regeling juist is toegepast en in de gevallen, waarin 
sprake is van een eenvoudig te corrigeren administratieve fout. 

Ik vraag mij af of de door deze leden bepleite procedure, zelfs bezien van-
uit het oog punt van de verzekerde, zou zijn te prefereren. Op de vraag in hoe-
veel gevallen het verzoek om een voor beroep vatbare beslissing leidt tot 
standpuntherziening van het uitvoeringsorgaan, merk ik op, dat mijn erva-
ring is, dat in het algemeen in deze gevallen, waarin om een beslissing 
wordt gevraagd, het uitvoeringsoraan het eerder ingenomen standpunt 
handhaaft. Het komt uiteraard voor, dat, omdat in een later stadium nieuwe 
feiten en omstandigheden aan het licht komen of omdat het bestuur van het 
orgaan in een bepaald geval de feiten anders weegt dan de administratie, 
een beslissing wordt herzien. Ik heb echter niet de indruk dat dit in betekenem 
de mate plaatsvindt. Omtrent de tijdsduur tussen het verzoek om en de uit-
reiking van de voor beroep vatbare beslissingen zijn mij geen gegevens be-
kend. Van de in totaal 970 klachten, die de klachtencommissie van de Sociale 
Verzekeringsraad in 1975 behandelde betroffen 54 de uitreiking en inhoud 
van voor beroep vatbare beslissingen. De klachtencommissie achtte 32 van 
die klachten gegrond. 
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Met betrekking tot de bij deze leden levende vrees, dat uitkeringsgerech-
tigden vaak niet weten hoe zij hun rechten moeten doen gelden, moge wor-
den gewezen op de voorlichting die op dit punt ook door de uitvoeringsorga-
nen de laatste jaren in ruime mate wordt gegeven. In het bijzonder verdient 
vermelding de folder «als u in beroep wilt gaan», een uitgave van het Minis-
terie van Justitie in samenwerking met het Voorlichtingscentrum Sociale 
Verzekering. 

Artikel IX, tweede lid 

De leden van de fractie van de V.V.D. spreken er met betrekking tot dit arti-
kel hun twijfel over uit, of het nodig is op deze perfectionistische wijze perso-
nen, die in het buitenland hun woonplaats hebben, voorzieningen die geen 
potentiële «WAO-rechten» zijn, na te blijven dragen. 

In antwoord hierop merk ik op, dat naar mijn oordeel de voorzieningen 
een wezenlijk bestanddeel vormen van de verstrekkingen ingevolge de 
WAO. Indien men de in de onderhavige bepaling opgenomen maatregel niet 
zou treffen, zouden de aldaar genoemde categorieën dus een essentieel deel 
van hun «rechten» gaan ontberen, waarvoor zij vóór 1 oktober 1976 wel ver-
zekerd waren. Dit dient, naar het mij voorkomt, toch zeker te worden voorko-
men. Zoals in de memorie van toelichting is aangegeven gaat het daarbij 
om personen, die niet ingevolge de AAW verzekerd zullen worden, doch die 
wel nog een band met de WAO hebben. 

De leden van de P.v.d.A.-fractie stelden de vraag, of de geruchten juist zijn, 
dat de Regering zou overwegen om per definitie de verstrekking van voor-
zieningen te koppelen aan het wonen in Nederland. Met betrekking tot de 
verstrekking van voorzieningen in het buitenland deel ik mede, dat in af-
wachting van het advies van de Sociale Verzekeringsraad inzake de algeme-
ne maatregel van bestuur ex artikel 57, derde lid, van de AAW in dit opzicht 
nog geen definitief standpunt is ingenomen. Het is mij bekend, dat in SVR-
verband en bij de uitvoeringsorganen de nodige problemen worden gezien 
met betrekking tot de verstrekking van voorzieningen in het buitenland. Ik zie 
daarom met belangstelling het advies van de SVR omtrent dit aspect, alsme-
de de daarvoor gebruikte argumentatie tegemoet en zal na kennisneming en 
overweging daarvan een standpunt bepalen. 

Ik wil er echter nu reeds op wijzen, dat het volledig achterwege laten van 
de verstrekking van voorzieningen in het buitenland mijns inziens te ver zou 
gaan. Dit zou immers in strijd zijn met doel en opzet van de Algemene Ar-
beidsongeschiktheidswet, zoals deze met name in de considerans van de 
wet is verwoord. 

Artikel XXV 

Naar aanleiding van de door de leden van de P.v.d.A. gemaakte opmerkin-
gen bij dit artikel moge het volgende dienen. De WAMIL heeft qua structuur 
een aanvullend karakter in die zin, dat rechten op uitkeringen en voorzienin-
gen slechts bestaan, indien er geen rechten zijn op grond van andere wette-
lijke regelingen. Gezien het algemene karakter van de AAW en dit aanvullen-
de karakter van de WAMIL zal laatstgenoemde wet ook zonder nadere rege-
ling terugtreden, voor zover betrokkenen rechten kunnen ontlenen aan de 
AAW. Voor wat betreft de revalidatievoorzieningen en de voorzieningen 
welke strekken ter verbetering van levensomstandigheden is er voor de 
WAMIL echter - in tegenstelling tot het recht op uitkeringen - in het geheel 
geen taak meer weggelegd. De WAMIL-gerechtigden kunnen immers in het 
kader van de AAW in aanmerking komen voor die voorzieningen. Om deze 
reden wordt in artikel XXV voorgesteld artikel 6 van de WAMIL, dat handelt 
over voorzieningen, te doen vervallen. 

Gezien het vorenstaande is er naar mijn mening geen reden voor een 
aparte bijdrage uit de algemene middelen aan de AAW wegens het vervallen 
van artikel 6 van de WAMIL. Overigens moge ik deze leden herinneren aan 
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de bijzonder grote lastenverzwaring welke de AAW meebrengt voor het 
rijksbudget. Verwezen moge worden naar hoofdstuk V van de memorie 
van toelichting op het ontwerp dat geleid heeft tot de AAW. Ten slotte merk 
ik in dit verband op, dat het om relatief geringe bedragen gaat. De lasten in-
gevolge de WAMIL voor zover het uitkeringen en voorzieningen op de voet 
van de WAO betreft bedragen ca. f 3 min. per jaar. Voor wat de uitkering be-
treft zal de WAMIL nog een aanvullend karakter houden, zodat niet het totale 
bedrag van f 3 min. ten laste van de AAW komt. In dit verband merk ik op dat 
over de beloning van dienstplichtige militairen premie AAW zal worden be-
taald. 

De Staatssecretaris van Sociale Zaken, 
P.J.J. Mertens 
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